
Vissza Jézushoz 
20.

„Ott vagyok közöttük” (Mt 18,19-20)

Hogy lehet közöttünk Jézus, miután több mint kétezer éve eltávozott ebből a 
világból? Az evangéliumok arról tudósítanak, hogy – kortárs rabbikhoz hasonlóan – ő is
tanítványokat gyűjtött maga köré. Velük járta útjait és azok elmondhatták, hogy 
közöttük van. Így volt ez például azon az éjszakán is, amikor megtörte velük a kenyeret 
és egy kehelyből ihattak. Valamint akkor is, amikor a tengeren viharba kerültek. Mi 
azonban ezt a közvetlen jelenlétét, sajnálatos módon, nem élvezhetjük. Nem illúzió az 
és beképzelés csupán, ha azt állítjuk, hogy velünk is megtörténhet a csoda: az ő jelenléte
közöttünk?

1.

Mielőtt ezekre a kérdésekre választ próbálnánk keresni, figyeljünk Jézus 
ígéretének összefüggésére Máté evangéliumában. Ehhez el kell olvasnunk a 18. fejezet 
18-20.-ik verseit. A 18. vers a Jézus gyülekezetének megbocsátó, ill. azt megtagadó 
meghatalmazásáról szól. Azt az ígéretet kapja, hogy az emberi kapcsolatokban 
előforduló tévedéseket, vétségeket és bűnöket megbocsátással szabad elrendeznie. De a 
meghatalmazása része az is, hogy keményen ítéletet mondjon ott, ahol a megbocsátást 
megtagadják. Hangsúly van azon, hogy mindkettőnek meg kell állnia az Isten előtt, 
különben nem adhatja áldását rájuk. Döntéseiben ehhez kell igazodnia. 

Hogy ez emberfeletti feladat, arról szól a 19.vers. Keresni kell az egyességet és 
ehhez  k é r n i  kell azt Isten segítségét. A Krisztus gyülekezete ugyanis mindenekelőtt  
kérő és támogatást remélő  i m a-közösség. Be kell vallania, hogy önmagában nincs 
olyan forrása, amelyből vég nélkül erőt meríthetne. Ahol azonban készség van az 
együttes imádkozásra, ott mindig él a meghallgatás reménysége. Ott van gyülekezet. Itt 
kell rögtön hozzáfűznünk, hogy Jézus az imádkozást nem csak a gyülekezet ismertető- 
és alkotó elemének tartja, hanem a jelenlétét is hozzá köti: ahol egyetértésben kérnek, 
ott van ő igazán. Azt lehet mondani, hogy Jézus jelenlétének élvezői mindenekelőtt a 
kérők, az összegyülekezett imádkozók lehetnek. Amit ő még azzal segít létrejönni, hogy
ami az összegyülekezettek számát illeti, ott sem állítja elérhetetlen magasságra a mércét.
Elég, ha ketten-hárman kérnek egybehangzóan – és az ő nevében –,  ott a gyülekezet és 
ott van ő közöttük. „Nem a gyönyörű falak, tornyok, harangok a fontosak, hanem 
egyedül a gyülekezet Istenhez küldött, ellenállhatatlan imádsága“ – mondta Luther. A 
költő pedig megtoldotta: „Csodák történnének, ha ketten-hárman, / ha tizen-százan / 
ezren és ezren / ilyen ellenállhatatlanul / kiáltanának, esdenének! / Hisz ez a titka / 
Krisztus egyháza életének“ (Túrmezei, Ellenállhatatlan erő).

Joggal vetődhet fel a kérdés, hogy ezeknek az összefüggéseknek tudatában van-e
még a mai kereszténység és a gyülekezeteink? Az elvilágiasodás itt is megtette már a 
hatását: sokszor az a benyomásunk, hogy az igazi gyülekezet legfőbb ismérvének nem 
csak a társadalom, de maga a közösség is, a mozgékonyságot, az aktivitások 
mennyiségét, a magas vállalkozási kedvet, no és a rendezvények nagy számát tekinti. A 
kereszténység és a politika viszonyának nehéz meghatározhatósága például ismételten 
ezen áll vagy bukik. Mert egyházvezetők ugyan „kegyes és politikus“ címmel 
csodálatos elmélkedéseket produkálnak, de a gyülekezetben esetleg elnéptelenednek az 
imaórák! Nem erről tanúskodik sok egyházi tárgyalás is, amelyet ugyan a kötelező 
áhítattal kezdtek el, de amelynek folytatásában szinte eltűnik az, hogy itt egy imádkozó 
közösség tárgyal legfontosabb ügyeiről?!   

2.

Jézus szavát azonban még úgy is mérlegelhetjük, hogy az „előtörténetére“ is 
figyelünk. Miután az isteni törvények megjelentek, azok komolyan-vételére hívta fel a 
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figyelmet Mózes. Mert csak amennyiben ez történik, reménykedhet a nép Isten 
jelenlétében és áldásában: „Elmegyek hozzád és megáldalak minden szent helyen, ahol 
emlékezetessé teszem a nevemet“ – így szólt az ígéret (2Móz 20,24). A „szent hely“, 
ahol ez megvalósul, nem kell, hogy rendkívül előkelő legyen. Isten elrendeli, hogy még 
csak pompás kőoltárra sem vágyik, elég, ha az szerényen földből készül. Isten az ő 
jelenlétét nem díszes templomokhoz, mint a gazdagság jeleihez köti, hanem ott van, 
ahol az ő törvényeit betartók neki áldoznak, a keretek értékétől függetlenül.

Ha pedig  Jézus születésére gondolunk, ott is ezt az „isteni szerénységet“  
figyelhetjük meg. József álomban azt a hírt kapja, hogy Máriában fogan meg az a  k i s 
g y e r m e k, aki bizonysága lesz annak, hogy „Immánuel“, azaz velünk az Isten (Mt 
1,23). Mária is tudatában van kicsinységének, ezért mond így köszönetet: „Magasztalja 
lelkem az Urat, ... mert rátekintett  s z o l g á l ó l á n y a  megalázott voltára….“ (Lk 1, 
47-48). Nem híres asszonyt, királynőt vagy egyéb előkelőséget választott ki Isten, hogy 
rajta mutassa meg, hogy ott van övéivel, hanem világra hozatja Máriával Azt, Akire 
annyira szüksége van ennek az egész világnak.

Amikor tehát Jézus azt ígérte, hogy övéi között van, mintegy belesimult ebbe a 
„minimalista“ isteni tervbe. Mózesnél megtette az egyszerű földoltár, hogy pedig a világ
megváltója köztünk legyen, ahhoz éppen Mária, a szolgálólány a legmegfelelőbb. S ha 
még hozzátesszük, hogy ez a megváltó gyülekezetének tekinti az akár kettes-hármas 
létszámút is, akkor itt bezárul a kör, amelyről Pál apostol olyan lelkesen és 
meggyőződéssel írt Korinthusba: „...és azokat választotta ki az Isten, akik a világ 
szemében nem előkelők, sőt lenézettek, és a semmiket, hogy semmikké tegye a 
valamiket, hogy egyetlen ember se dicsekedjék az Isten színe előtt“ (1Kor 1,28-29).  

Amikor a württembergi magyar protestáns lelkigondozás 70. évfordulója 
alkalmából könyvben adtunk hálát a létezésünkért és a munkánkért, annak címéül mást 
sem választhattunk volna, mint Jézusnak ezt a biztatását. Bizonyságot akartunk tenni 
arról, hogy Istennek ebbe a „minimális tervébe“ tartozóknak érezzük magunkat.  
Szétszórtságunkban, esendőségünkben és kicsinységünkben sem vet meg bennünket 
Jézus, sőt ránk is kiterjeszti ígéretét: ott vagyok közöttük!  

Arról se feledkezzünk el, hogy Jézus azoknak ígérte jelenlétét, akik az ő             
n e v é b e n  gyűlnek össze. Akik „ketten egyetértenek mindabban, amit kérnek“ (Mt 
18,19). A törvényadás utáni isteni szózat is ehhez hasonlót ígért Mózesnek és népének: 
„Megáldalak minden szent helyen, ahol emlékezetessé teszem  n e v e m e t“. Mindkét 
helyen tehát a „nevem“-ről van szó, ami pedig az akkori zsidó fülek számára sokkal 
többet jelentett, mint a mi nyelvünkben. Hiszen Jézus és kortársai olyan nagy 
tiszteletben tartották Istent, hogy még nevének négy betűjét sem merték az ajkukra 
venni. Behelyettesítették azonban más szavakkal, mint például: egek, adonáj (Úr) vagy 
éppen a név. Imádságaikban is ezt előszeretettel használták: „Hálát adok az Úrnak, 
zengem a felséges Úr  n e v é t“ (Zsolt 7,18). Ezzel fejezték ki, hogy a név itt nem 
csupán személynév, hanem magát Istent jelenti. Isten maga is parancsolta, hogy 
kiválasztott helyre vigyék törvényeit, mert akkor ott lakik az ő neve (5Móz 12,11). És 
arra intett, hogy az őrzésükre rendelt angyal szavára hallgassanak, „Ne szegüljön 
ellene... hiszen az én nevem van jelen benne...“ (2Móz 23,21).

Az említett két ószövetségi helyen törvényről és angyalszóról van szó, mint Isten
azonosítójáról. Ezt a Zsidókhoz írt levél is hálásan emlegeti, de hozzáteszi, hogy az 
„angyaloknál különb“ kellett jöjjön, hogy Isten neve számunkra „érthető“ legyen: „ … a
Fiú által szólt hozzánk“ – mondja lelkesen. A Fiú eljött és legfőbb feladatának tartotta, 
hogy megmutassa Istennek felénk fordított arcát, amelyet eddig eltakart. S ennek az 
arcnak neve: abbá, azaz Atya! Főpapi imádságában meg is köszönte ezt a megbízatást, 
mert „kijelentette“ (Jn 17,6), illetve „megismertette“ (Jn 17,26) velünk az Istennek ezt a 
nevét. Ő a minket szerető Isten, aki szívesen áll rendelkezésére az embereknek. Ezért 
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imádkozott így Jézus: „Szent Atyám, tartsd meg őket a neved által, amelyet nekem 
adtál...“ (Jn 17,11).   

Így zárul a kör: az Isten nevében összejött gyülekezetnek nem átmenő vendége 
többé Isten, hanem Jézusban személyesen van jelen köztük. Ahogy azt ő maga fejezte 
ki: „Aki engem lát, azt látja, aki küldött engem“ (Jn 12,45). Számunkra csak a csodálat, 
a leborulás és az imádás marad, amit Tersteegen örökszép éneke is megénekelt: „ Itt az 
Isten köztünk/ Jertek őt imádni/ Hódolattal elé állni/ Szent a jelenléte/ Minden csendre 
térve/ őelőtte hulljon térdre/ Az aki/ hirdeti/ s hallja itt az igét/ Adja neki szívét//.

 3.

Azzal kezdtük, hogy miképpen lehet Jézus közöttünk a közte és közöttünk 
lefolyt két évezred ellenére. Az elmondottak után valószínűbbek lesznek a lehető 
válaszaink. Jézus mindenekelőtt köztünk van az ő szavaiban, igéiben. Ez első hallásra 
nem több, mint ha például egy-egy elhunyt szerettünk leveleit, írásait olvassuk vagy 
halljuk. A szerző halott, nincs már személyesen közöttünk, de levele olvasásánál 
„megelevenedik“: megszólít, kérdez, bátorít vagy erősít. Úgy érezzük, – a távollét 
ellenére – hogy ott van közöttünk. De mégsem szabad elfeledkeznünk a nagy 
különbségről: ha egy halott emlékei olvasása megszólít, hogyne szólítana meg az, akit a 
halál sem tudott fogva tartani? Már földi életében megígérte, hogy „aki hallja az én 
igémet… örök élete van annak“ (Jn 5,24). Ez a feltámasztott, élő Úr teszi 
istentiszteleteinken elhangzó igéjén keresztül valóvá a jelenlétét. Nem a megszokás, a 
keretek pontos betartása az istentiszteleten való részvétel legfontosabb serkentője, 
hanem a vágy, hogy végre – sok üres emberi beszéd után – annak hangját halljuk, aki az
„örök élet igéjével“ ( Jn 6,67) szólít meg bennünket. Megszólalnak az „Írások“, 
amelyek „rólam tesznek bizonyságot és azokban van a ti örök életetek“ ahogy ezt ő 
maga jelentette ki annak idején (Jn 5,39).

Sokszor bírálták már az istentiszteleteinket, mivel azoknak mintegy szíve közepe
az igehirdetés. Gyakran nevezték ezt „protestáns egyoldalúságnak“. Az ilyenek 
figyelmen kívül hagyják, hogy az istentiszteleti liturgia, amelynek minden eleme vagy 
előkészíti az igehirdetést vagy hálát ad érte, ilyen értelemben is megóv az 
egyoldalúságtól. Azonban egy ponton jogosult a bírálat azért, mert az eredeti 
evangéliumi istentiszteletnek nem egy, hanem két fókusza van. Ahogy azt a korai 
gyülekezet istentiszteletén láttuk: összejöttek az ige hallgatására és a kenyértörésre, azaz
az úrvacsorára. Hivatalos nyelven ezért beszélünk arról, hogy az ige és a szentség(ek) 
együtt teszik ki istentiszteleteink lényegét, mert az elsőben az ő „hangját“ halljuk, az 
úrvacsora pedig látható jele közöttünk levésének. Mert, amikor utolsó vacsorára hívta 
meg tanítványait, az ott nekik adott kenyérrel és borral saját magát azonosította. Ennél 
„közelebb“ már nem lehet közöttünk, mint saját teste és vére által. Az úrvacsorai 
közösségben nem csak a testvérek kerülnek szorosabban egymáshoz, hanem arra maga 
az Úr teszi a pecsétet jelenléte ígéretére. 

Ha pedig még arra gondolunk, hogy Jézus a keresztelésre és misszióra kiküldött 
tanítványainak még ezt az ígéretet is a szívükre helyezte, hogy „íme, én veletek vagyok 
minden napon a világ végezetéig“ (Mt 28,20), – akkor bezárult ezzel a nagy kör, 
amelyet Máté evangelista vázolt fel nagyvonalúan: Kezdetben volt Isten ígérete, hogy 
„Immánuel“, azaz velünk az Isten. Azután az egy akaraton levő imádkozóknak tett 
ígéret: „ott vagyok közöttük“. És végül az erőt és biztonságot adó ajánlat: „veletek 
vagyok minden napon a világ végezetéig“. 

Ha az evangéliumból minden más elveszne, de megmaradna ez a három, már ez 
biztosítaná az örök életünket. Ámen         

Gémes István
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